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احــداث خانه هــای کــم تراکم و 

مسکن
حیــاط دار، یکــی از راهبردهای 
نهضت ملی مســکن در شهرهای 
کوچک و مناطق روستایی است که اگر دامنه آن به 
کلانشــهرهای دارای زمین کافی نیز کشیده شود، 
می تواند ضمن مردم پسند کردن مسکن دولتی، به 

توزیع جمعیتی شهرهای بزرگ نیز کمک کند.
به گزارش همشــهری، فرهنگ و ســنت ایرانی با 
خانه هــای یک طبقه و  حیاط دار معنی می شــود؛ 
اما این معنــا در پروژه های احداث مســکن انبوه 
به خصوص طرح های مســکن دولتی، مدنظر قرار 
نمی گیرد و همین مسئله یکی از عوامل گره خوردن 
کار در این طرح هاســت. البته متولیان مســکن 
دولتی، اولویت خود را احداث خانه های یک طبقه 
و  حیاط دار و مسکن ســازی به جای خوابگاه سازی 
عنوان می کنند که اگر در عمل نیــز به آن پایبند 
باشــند، می تواند به انقلابی در عرصه مســکن و 

ساختمان منجر شود.

ویلاسازی؛ از حرف تا عمل
از ابتدای نهضت ملی مســکن تاکنــون، وزیر راه و 
شهرســازی بارها اعلام کرده که یکی از محورهای 
نهضت ملی مســکن، واگذاری زمین به متقاضیان 
به منظور احداث خانه های کــم تراکم و واحدهای 
ویلایی است. رستم قاســمی چند باری هم گفته 
در شــهرهایی که مشــکل زمین نداریم خانه های 
نهضت ملی مســکن، ویلایی خواهد بود. او اسفند 
سال گذشته نیز اعلام کرده بود: »ظرف 4سال باید 
600هزار واحد مسکونی در شهرهای جدید ساخته 
شود و سرعت عمل در این موضوع بسیار مهم است. 
شهرهای جدید باید همه اقشار و افکار را در بر بگیرد. 
در این شهرها باید هم ویلاهای 1000متری بسازیم و 
هم خانه های کوچک و این مسئله حتماً در دستور کار 
شرکت مادر تخصصی شهرهای جدید قرار گیرد.« 

البته این اظهارات گرچه به دفعات در رسانه ها منتشر 
شــده و خواســتگاه قانونی نیز دارد اما عامه مردم 
در کلانشهرها و شــهرهای جدید موقعیتی برای 

مشارکت در این نوع از مســکن دولتی نداشته اند. 
به عنوان مثال، در شــهرهای جدیــد پایتخت که 
میزبان نهضت ملی مســکن تهران هستند، فقط 
درباره واگذاری زمین در شهر جدید ایوانکی سمنان 
صحبت شده و در مابقی شــهرها حتی خبری هم 
در مورد امکان ســاخت مســکن یک طبقه برای 
متقاضیان اظهار نشده است. این در حالی است که 
چندی پیش، مدیرکل اداره راه و شهرسازی استان 
تهران، از تأمین 160درصدی زمین در استان تهران 
خبر داده بــود که معنای آن، وفــور زمین در برابر 
تقاضای احداث مسکن دولتی است. بنابراین از منظر 
تأمین زمین، مشــکلی برای ساخت خانه های یک 
طبقه و ویلایی در نهضت ملی مسکن تهران وجود 
ندارد و فقط باید امکان انتخاب این نوع مسکن برای 

متقاضیان فراهم شود.

مسکن متناسب با عزت و تکریم خانواده
در کنار اظهــارات وزیر راه و شهرســازی در مورد 
واگذاری زمین برای احداث مســکن ویلایی و یک 
طبقه، معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی 
نیز اولویت این وزارتخانــه را احداث خانه های یک 
طبقه و ساخت مسکن باهدف عزت و تکریم خانواده 

عنوان کرده است. 
هادی عباسی اصل که وزیر راه و شهرسازی را در سفر 
به استان فارس همراهی می کرد، با اشاره به اختیارات 
تفویض شده در طرح نهضت ملی مسکن گفته است: 
اولویت وزارت راه و شهرسازی یک طبقه سازی است. 
در بحث ســاخت خانه های یک طبقــه درمجموع 
هزینه پاگرد و آسانسور و مشاعات کم شده و باوجود 
افزایش هزینه های زیربنایی طی محاسبه انجام شده، 
درمجموع هزینه های مردم کاهش می یابد. معاون 
مسکن و ساختمان و قائم مقام وزیر در نهضت ملی 
مسکن با اشــاره به بیانات رهبری در مورد افزایش 
فرزندآوری و پیگیری وزیر محترم راه و شهرسازی 
دراین باره بیان کرد: ســاخت مسکن باهدف عزت 
و تکریم خانواده انجام می شــود. عباســی در مورد 
احداث مســکن دولتی در اســتان فارس، بر لزوم 

ساخت مسکن به جای خوابگاه سازی  تأکید می کند.

مزیت مسکن ویلایی در کلانشهرها
در جریــان طرح مســکن مهــر، به خصــوص در 
کلانشــهرها، فرایند کار به سمت بلندمرتبه سازی 
سوق پیدا کرد درحالی که به جز هزینه زمین، مابقی 
هزینه های بلندمرتبه سازی از احداث ساختمان های 
کم تراکم بیشــتر اســت. همچنین زیست پذیری 
ســاختمان های ویلایــی و کم تراکــم به مراتب از 
برج های احداث شــده در طرح های مسکن دولتی 

بالاتر بوده و خانواده های بیشتری را جذب می کند.
این در حالی است که مثلًا در پروژه های انبوه سازی 
مسکن مهر در کلانشــهرها و به خصوص شهرهای 
جدیــد پایتخت، همچنــان زندگــی در برج های 
بلندمرتبه با چالش های جدی برای خانواده ها همراه 
اســت و ســاکنان حتی در مباحثی پیش پا افتاده 
مانند مدیریت ساختمان و تعیین مدیر ساختمان با 
مشکل مواجه هستند. این در حالی است که احداث 
ساختمان هاي ویلایی اگر با تکنولوژی های مدرن و 
تمهیداتی لازم برای تأمیــن انرژی، جمع آوری آب 
باران و تصفیه پساب همراه باشد، می تواند انقلابی در 
احداث مسکن متناسب با نیاز و خواست خانوارهای 
ایرانی باشــد و جمعیت بزرگی را راضــی به انتقال 
محل ســکونت حتی از قلب تهران بــه بیابان های 

جنوبی کند.

هزینه فرصت ویلاسازی
در شــرایط فعلــی متوســط هزینه ســاخت هر 
مترمربع زیربنا در شــهر تهران )براساس داده های 
نظام مهندسی و بدون احتســاب قیمت زمین( در 
ســاختمان یک طبقه 6.4میلیون تومان است. این 
شاخص در ساختمان 5طبقه 7.5میلیون تومان، در 
ساختمان 10طبقه 9.6میلیون تومان در ساختمان 
18طبقه 13.5میلیون تومان برآورد می شــود. با 
توجه به اینکه تأمین زمین در بســیاری از مناطق 
میزبان مسکن دولتی نظیر شهر جدید پرند در تهران 
عملًا موضوعیتی ندارد، استفاده از الگوی ویلاسازی 

قادر است موضوع را فراتر از خانه دار کردن مردم ببرد 
و آنها را صاحب خانه هایی متناسب با الگوی زندگی 
ایرانی- اسلامی و با زیست پذیری بالا کند. در شرایط 
فعلی، طبق اطلاعات ارائه شده در مراسم رونمایی از 
پروژه 496واحدی نهضت ملی مسکن در شهر پرند، 
هزینه هر مترمربع زیربنا در این واحدها که به صورت 
5طبقه احداث شــده اند، با احتســاب هزینه های 
آسانسور، پکیچ و محوطه سازی به 8میلیون تومان 
رســیده و متقاضیان این آپارتمان های 100متری 
باوجود تسهیلات 450میلیون تومانی بانک مسکن 

باید 350میلیون تومان آورده واریز کنند.
 این در حالی اســت که هر یک از ایــن متقاضیان 
می توانســتند مثلًا با دریافت 200مترمربع زمین 
و صرف هزینه 640میلیــون تومانی، صاحب یک 
واحد مسکونی 100متری شــوند که زندگی در آن 
از زمین تا آسمان با زندگی در یک سایت مسکونی 
496واحدی متفاوت است. البته اگر مسکن دولتی 
به صورت ویلایی احداث شــود، باید هزینه ای هم 
برای دیوارکشی و محوطه سازی صرف شود که اولاً 
ارزش افزوده حاصل از آن به راحتی افزایش هزینه ها 
را توجیه خواهد کرد و دوم اینکه بخش قابل توجهی 
از هزینه ها می تواند به آینده و زمان تمتع مالی خانوار 

موکول شود. 
به گزارش همشــهری، یکی از عواملی که جانمایی 
مســکن دولتی و تأمین زمین برای آن را سخت و 
پیچیده می کند، تأمین زیرساخت های حیاتی برای 
این مناطق و زیست پذیر کردن آنهاست که در مورد 
طرح ویلاســازی، فقط با استفاده از تکنولوژی های 
نوین صنعت ســاختمان می توان مشکل را برطرف 
کرد. برای این کار، باید خانه های تک طبقه احداث 
شده به نیروگاه خورشیدی، مخزن جمع آوری آب 
باران و سیســتم تصفیه و چرخش فاضلاب مجهز 
شــوند که در این صورت، این واحدها نه تنها از نظر 
زیرساخت های تأمین آب و برق، فشاری به وزارت 
نیرو وارد نخواهند کرد، بلکه آغــازی برای اصلاح 
فرهنــگ مصرف و بهــره وری منابع انــرژی تلقی 

خواهند شد.

عبور از خوابگاه سازی با ساخت خانه های ویلایی
واگذاری زمین دولتی و احداث مسکن یک طبقه و ویلایی، می تواند طرح های مسکن دولتی را از بن بست خوابگاه سازی خارج کند

رای مجلس به 2 فوریت لایحه دولت
 گره اسقاط خودروهای فرسوده

باز می شود؟
نمایندگان مجلس شورای اســلامی با دوفوریت لایحه دولت 
برای اصلاح قانون ســاماندهی صنعت خــودرو مصوب1401 
موافقت کردند، به این امید که یکی از گره های ایجاد شــده در 
فرایند اسقاط خودروهای فرسوده باز شود. هم اکنون جایگزینی 
خودروها و وسایل نقلیه موتوری فرسوده به گفته وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، به دلیل یک خلأ قانونی به مشــکل برخورده و 

دولت تصمیم دارد تا نسبت به رفع این چالش اقدام کند.
به گزارش همشــهری، رضا فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن 
و تجارت که برای دفاع از دوفوریت لایحه پیشــنهادی دولت 
به مجلس رفته بود، اعلام کرد: در شــرایط امروز باید خودرو، 
موتورسیکلت و یا 4کامیون اسقاط شــود تا یک کامیون قابل 
شماره گذاری باشد که اصل این موضوع درست و صحیح است 
و ما باید یک ســازوکاری ایجاد کنیم تا خودروهای فرســوده، 
موتورهای فرسوده و یا خودروهای سنگین فرسوده از رده خارج 
شوند، اما این قانون یک خلأ اساسی دارد که برای ما مشکل ساز 
شده است. او افزود: نکته اینجاست که وقتی یک موتورسیکلت 
فرسوده می خواهد اسقاط شود، چند شــرط باید فراهم شود، 
اول باید از تردد موتورسیکلت فرســوده ممانعت شود، اما الان 
این اتفاق نمی افتد، لذا ما باید تســهیلاتی در اختیار صاحبان 
موتورسیکلت، وســایل نقلیه و کامیون فرسوده قرار دهیم که 
این اتفاق رخ دهد، لذا ما بــرای اینکه بتوانیم انگیزه کافی برای 
اسقاط وسایل نقلیه ایجاد کنیم، شرایط را ایجاد نکرده ایم، لذا 
گواهی اسقاط به میزان کافی وجود ندارد؛ بنابراین شماره گذاری 
نیز متوقف می شود، لذا ما تولید را به اسقاط گره زده ایم و نتیجه 
می شود شرایط موجود و کارخانجات موتورسازی توقف تولید 
داشــته اند و کارخانه ها پر از موتورسیکلت شــده اند اما امکان 

عرضه ندارند.
وزیر صمت تأکید کرد: ما باید شرایط را به گونه ای پیش بینی کنیم 
که اگر به هر دلیلی موتورسیکلت و کامیون فرسوده وجود نداشت، 
شماره گذاری متوقف نشــود، اما ما معادل مبلغی که باید بابت 
گواهی اسقاط پرداخت شود را از موتورسیکلت ساز و خودروساز 
دریافت کنیم و آن را بابت تسهیلات موتورسیکلت های فرسوده 
اختصاص دهیم. او درباره جزئیات لایحه پیشنهادی دولت اعلام 
کرد: با تصویب این لایحه اگر شــرایطی پیش آمد که به اندازه 
کافی گواهی اســقاط خودروی فرســوده وجود نداشت، تولید 
خودرو متوقف نشــود و یک درصد از قیمت خودروی تولیدی 
به صندوق محیط زیست واریز شده و شماره گذاری انجام شود 
و یک درصد هم برای تســهیلات از رده خارج کردن خودروها و 
موتورسیکلت ها استفاده شود. فاطمی امین با اشاره به پیشنهاد 
دولت برای ســاماندهی قانون موجود گفت: با این پیشــنهاد 
2مشکل اساسی حل می شود؛ ابتدا توقف تولید از بین می رود و 
پس از آن منابعی فراهم می شود تا به مالکان و صاحبان خودروها 
و موتورسیکلت های فرسوده کمک می شود تا وسایل خود را از 
رده خارج کنند. او تأکید کرد: امروز گفته می شود 50هزار گواهی 
اسقاط بیشتر در بازار وجود ندارد و این رقم تنها برای تولید یک 
ماه موتورسیکلت و خودرو است و پس از آن ما دوباره دچار توقف 
تولید می شویم و شاهد بازار سیاه گواهی اسقاط خواهیم بود و 
امروز نیز شاهدیم گواهی اسقاط که در اسفند ماه 4میلیون تومان 
قیمت داشت، در تیرماه به مبلغ 22میلیون تومان رسید، البته با 
ارائه لایحه دولت به 16میلیون تومان رسید که شاهد بازار سیاه و 

ملتهب گواهی اسقاط هستیم.

خودروهای مرگ آفرین
در جریان بررســی لایحه دو فوریتی دولت؛ حســن لطفی در 
مخالفت با این لایحه گفت: ســالانه 17هزار نفــر در جاده ها 
کشته می شوند و همچنین 64هزار معلول و آسیب دیده ذهنی 
و جسمی تحویل بهزیستی می دهیم، مقصر و علت اصلی این 
موضوع چیست؟ آیا وزیر صمت و صنعت خودرو پاسخی برای 
این معضل دارد. او با بیــان اینکــه بی کیفیت ترین خودروها 
در شــرکت های ایران خودرو و ســایپا بــا گران ترین قیمت و 
طولانی ترین زمان، تحویل مردم داده می شود، افزود: تا کی مردم 
باید تاوان ارابه های مرگ و مافیای خودرو را بدهند و چرا آنها باید 
یک سال در صف انتظار تحویل خودروهایشان باشند. سخنگوی 
کمیسیون اجتماعی مجلس اعلام کرد: متأسفانه خودروهای 
فرسوده هزاران میلیارد تومان سوخت را هدر می دهند و باعث 
مرگ ومیر مردم می شوند، چه کسی باید در این رابطه نظارت و 
کنترل داشته باشــد. ما دچار ابهام هستیم و نمی توانیم میزان 
فرسودگی وسایل نقلیه را تشخیص دهیم و در قانون هم ابهام 

وجود دارد اما این دوفوریت اولویت کشور نیست.
علی بابایی از دیگر نمایندگان مخالف لایحه دولت، خطاب به 
وزیر صمت گفت: شــما که می گویید برای عملی شدن قانون 
می خواهید بحث خودرو را در رابطه با کمیت و کیفیت مدیریت 
کنید، در این حوزه قانون واضح و روشــن بوده و باید پاسخگو 
باشــیم که چه اقداماتی را برای تحقق آن انجام دادید؛ چرا که 
مجلس مصوب کرده در ســال جاری بحــث واردات خودرو را 

عملیاتی کنید، آیا این موضوع عملی شده است؟ 

موافقان چه گفتند؟
شهباز حســن پور بیگلری با دفاع از لایحه پیشنهادی دولت، 
تأکید کرد: به رغم مصوبه مجلس درخصــوص واردات خودرو 
پس از گذشت 6ماه از سال در این خصوص هیچ اقدامی عملیاتی 
نشده اســت. اصل موضوع لایحه مذکور بهبود کیفیت و برقی 
کردن خودرو است. یکی از مهم ترین معضلات کشور هم اکنون 
وضعیت حمل ونقل اســت. او با اشــاره به اینکــه خودروهای 
زیادی وارد گمرک شده، اما امکان ترخیص ندارد، افزود: امروز 
به خودروهای باکیفیت نیاز داریــم و این موضوع باید به صورت 
فوری انجام شــود. او تأکید کرد: خودرو به بلیت بخت آزمایی 
تبدیل شده است، به واسطه ضعف در وضعیت صنعت حمل ونقل 

کالا، مقدار زیادی کالا در داخل کشور و انبارها دپو شده است.
فاطمه محمدبیگی، دیگر نماینده موافق لایحه دولت با اشاره به 
اینکه گره زدن تولید خودرو به وجود خودروهای اسقاطی یک 
اشتباه بزرگ اســت و ما را در صنعت حمل ونقل به شدت عقب 
می اندازد، درحالی که ســودآوری و اهمیت زیادی دارد، تأکید 
کرد: انباشت کالا در بنادر و انبارها، هزینه تولید را افزایش داده و 
انباشت موتورسیکلت و خودروهای فرسوده نیز آزاردهنده است. 
هم اکنون متأسفانه درجه آلایندگی محیط زیست شهرها در حال 
افزایش است و بیماری های ریوی نیز روند نگران کننده ای دارند. 
او دلیل دوفوریت لایحه را جلوگیری از افزایش آلایندگی ها به 
واسطه خودروها و موتورسیکلت های فرسوده اعلام و تأکید کرد: 
حوادث و سوانح ترافیکی ناشی از خودروهای فرسوده نیز جان 

انسان ها را به خطر می اندازد و باید پاسخگو باشیم.

 گروگان گیری 
در صندوق توسعه ملی

مهدی غضنفری، رئیس صندوق توســعه 
ملی می گوید: ما ارزی به برخی متقاضیان 
وام دادیم اما ریالی پــس گرفتیم این در 
حالی اســت که اساســا کارویژه صندوق 
اعطای وام نیست؛ زیرا ما مانند بانک مرکزی یا هر بانک دیگری 
نیســتم. او با بیان اینکه صندوق توســعه ملی قربانی تقدس 
فریب کارانه شده است، افزود: این نگرش در بخشی از افراد شکل 
گرفته که صندوق یک بانک بزرگ است و می توان در بزنگاه های 
حساس از آنجا وام گرفت از این رو حتی برای احداث مترو از ما 
تقاضای وام می کنند درحالی که اساسا این مسائل جزو وظایف 
ما نیست. به گفته رئیس صندوق توســعه ملی، نباید به بهانه 

مردم داری کاری کنیم که صندوق بنگاه داری کند یا وام بدهد.
این گفته مهدی غضنفری نشان می دهد صندوق توسعه ملی 
به عنوان یک صندوق ثروت آفرینی بین نسلی با فشارهای زیادی 
مواجه شده و حتی دولت و مجلس هم در طول ادوار مختلف از 
این صندوق به عنوان یک قلک بودجه استفاده کرده اند. نتیجه 
این شیوه برخورد با صندوق یادشده، البته شفاف است و چیزی 
جز ورشکستگی در آینده نمی توان متصور بود. مگر اینکه نگاه 
به این صندوق ملی تغییر کند تا شاهد ثروت افزایی باشیم و نه 
اینکه صندوق یادشــده گرفتار بنگاه داری یا بانکداری شود. از 
این جهت در جریان تدوین برنامه هفتم توسعه انتظار می رود 
راه های دور زدن صندوق و به انحراف کشاندن منابع و سرمایه 
آن بسته شود و نباید اجازه داد که این صندوق همانند بانک ها در 
باتلاق حکمرانی غلط غوطه ور شود. در غیراین صورت همه برای 
گرفتن وام از این صندوق صف خواهند کشید و منابع صندوق 
هم به تدریج ته خواهد کشید، همچنان که چاه های نفتی ما در 

حال ته کشیدن هستند.

کمک به هواپیمای زمین گیر
  خبر: مقصود اســعدی ســامانی، دبیر انجمن 
شرکت های هواپیمایی می گوید:  قطعات تحریمی 
هواپیما که شرکت ها به سختی وارد کشور کرده اند، 
به دلیل نبود ثبت ســفارش در گمرک مانده است. 
ضرورت دارد دولت مجوزی به گمرک بدهد تا این 

قطعات بدون ثبت سفارش وارد کشور شود.
  نقد: صنعت هوایی ایران در طول 4دهه گذشته، 
همواره مشــمول تحریم های ســختگیرانه بوده و 
شــرکت های خارجي، قطعات هواپیمــا را با ثبت 
سفارش به شرکت های داخلی نمی دهند و شرکت ها 
مجبورند به روش های دیگری قطعات را وارد کنند، 
اما در مرحله بعد، گمرک به دلیل نبود ثبت سفارش 
اجازه ترخیص نمی دهد. پیــش  از این با پیگیري 
رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری از رئیس کل 
گمرک و با استفاده از ماده 42قانون امور گمرکی، 
نسبت به ترخیص برخی قطعات هواپیما از گمرک 
اقدام شده؛ اما به تازگی گمرک اعلام کرده ترخیص 
قطعات بدون ثبت سفارش، نیازمند مجوز از دولت 
است. در یکی دو ماه اخیر خبرهای بسیاری در مورد 
نقص فنــی هواپیماها یا ترکیدگی لاســتیک آنها 
منتشر شــده؛ ازاین رو برای حفظ امنیت مردم و با 
توجه به ادامه دار بودن تحریم ها، لازم است که دولت 
تمهیدی برای رفع ریشه ای این مشکلات بیندیشد 
تا لااقل در ازای خواســته هایی که بــه ایرلاین ها 
تحمیل می شــود، مفری هم برای تأمین مایحتاج 

آنها ایجاد شود.

چهره روز

نقد  خبر

خودرو

اهداء  خـــون سالم
اهداء زندگــی


